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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży (nr 10)
8 lutego 2024 r.
Komisja Edukacji, Nauki i Młodzieży, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Krystyny Szumilas (KO), przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła: 

– propozycje tematów kontroli do planu pracy Najwyższej Izby Kontroli 
na 2025 rok;
– wniosek o powołanie podkomisji stałych.

W posiedzeniu udział wzięli: Piotr Prokopczyk dyrektor Departamentu Nauki, Oświaty i Dziedzictwa 
Narodowego Najwyższej Izby Kontroli oraz Jakub Traczyk asystent przewodniczącej Komisji.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Marta Artymińska, Agnieszka Kalinowska-
-Wójcik i Adrian Maćkiewicz – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.
Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):

Dzień  dobry  państwu.  Otwieram  posiedzenie Komisji  Edukacji,  Nauki  i Młodzieży. 
Witam członków Komisji i zaproszonych gości. 
Stwierdzam kworum. Stwierdzam przyjęcie protokołów posiedzeń Komisji,  które 

odbyły się w okresie od listopada 2023 r. do stycznia 2024 r. wobec niewniesienia do nich 
zastrzeżeń. 
Porządek dzienny dzisiejszego posiedzenia obejmuje rozpatrzenie propozycji tema-

tów kontroli do planu pracy Najwyższej Izby Kontroli na rok 2025 i rozpatrzenie wnio-
sku o powołanie podkomisji stałych. Czy są uwagi? Nie widzę. Stwierdzam, że porządek 
dzienny posiedzenia został przyjęty. 
Chciałabym  jeszcze  na wstępie  przypomnieć  o rozesłanym  do państwa  zaproszeniu 

na konferencję organizowaną przez wicemarszałek Monikę Wielichowską w dniu 12 lutego 
o godz. 12.00 w Sejmie, sala 511U, na temat: „Wiedza – świadomość – życie”. Członkowie 
Komisji dostali zaproszenia, zapraszam serdecznie w imieniu pani marszałek. 
Chciałabym  również  poinformować Komisję,  że w czwartek w przyszłym  tygodniu 

o godz. 11.30 planowane jest spotkanie z organizacjami pozarządowymi, które współpraco-
wały i współpracują z Komisją Edukacji, Nauki i Młodzieży. Po ustaleniu sali dostaną pań-
stwo również zaproszenie. Jest to spotkanie organizacyjne, poza posiedzeniem Komisji. 
Teraz przystępujemy do realizacji porządku dziennego. Otrzymaliście państwo propo-

zycje tematów kontroli do planu pracy Najwyższej Izby Kontroli. Jeżeli ktoś z państwa 
posłów nie ma, to jest tutaj wersja pisemna, można się z nią zapoznać. To jest pięć tema-
tów. Państwo posłowie otrzymali prośbę z sekretariatu Komisji o zgłoszenie tematów 
kontroli dla NIK, i to są tematy, które zostały do sekretariatu Komisji zgłoszone. Poza 
tymi tematami nie było innych. 
W takim razie chciałabym zapytać, czy ktoś z państwa posłów chciałby jeszcze zgło-

sić temat poza tymi pięcioma do planu pracy Najwyższej Izby Kontroli na 2025 r. Nie 
widzę. Czy są jakieś uwagi do tych pięciu tematów? Nie widzę. W takim razie zamykam 
dyskusję. 
Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia tych pięciu tematów? Nie słyszę. Uważam, że Komi-

sja przyjęła propozycje tematów do planu pracy NIK.
Przystępujemy do realizacji punktu drugiego, czyli rozpatrzenia wniosku o powołanie 

podkomisji stałych. 
Przypomnę, że zgodnie z art. 165 ust. 1 regulaminu Sejmu komisje mogą ze swojego 

składu powoływać podkomisje, określając ich skład oraz zakres działania. Powołanie 
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podkomisji  stałej wymaga zgody Prezydium Sejmu.  Informuję,  że Prezydium Sejmu 
w dniu 5 grudnia 2023 r. podjęło decyzję, że komisje duże, takie jak Komisja Edukacji, 
Nauki i Młodzieży, mogą powołać pięć stałych podkomisji. Każda z powołanych podko-
misji będzie zobowiązana do przedkładania Prezydium Sejmu co pół roku sprawozdania 
ze swojej działalności, które będzie weryfikowane przez wicemarszałka Sejmu. Zależ-
nie od decyzji, którą Komisja podejmie na dzisiejszym posiedzeniu, prezydium Komisji 
wystąpi do Prezydium Sejmu z odpowiednim wnioskiem, w którym uzasadni cel powo-
łania podkomisji oraz przedstawi plan pracy podkomisji. 
Prezydium Komisji proponuje powołaniu pięciu podkomisji stałych do spraw: pierw-

sza – nauki i szkolnictwa wyższego, druga – jakości kształcenia i wychowania, trzecia 
– kształcenia zawodowego,  czwarta – młodzieży, piąta – współpracy z organizacjami 
pozarządowymi. Po uzyskaniu ewentualnej zgody Prezydium Sejmu na odrębnym posie-
dzeniu Komisja powoła podkomisje stałe, wybierając jednocześnie ich skład osobowy.
Jeżeli chodzi o propozycje podkomisji to one są praktycznie takie, jak były w poprzed-

niej kadencji Sejmu, poza jednym wyjątkiem – zamiast podkomisji ekonomiki edukacji 
zaproponowaliśmy podkomisję współpracy z organizacjami pozarządowymi. Jest duża 
presja organizacji rządowych do stworzenia takiego miejsca, w którym organizacje poza-
rządowe mogłyby rozmawiać z nami, posłami, na bieżące tematy związane z edukacją. 
Myślę, że to jest cenna inicjatywa i będzie to właśnie takie forum współpracy. 
Otwieram dyskusję. Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos? Pani poseł Machałek. 

Pani minister, proszę.

Poseł Marzena Anna Machałek (PiS): 
Pani przewodnicząca, Wysoka Komisjo, uważam, że współpraca z organizacjami poza-
rządowymi to bardzo cenna inicjatywa. Ale rozumiem, że nie zamykamy współpracy 
tylko do jednej podkomisji,  tylko będziemy  też  zapraszać na posiedzenia wszystkich 
podkomisji i Komisji. To trochę tak brzmi, jak byśmy chcieli zrobić coś odrębnego itd. 
Zatem chciałabym prosić o uzasadnienie tego, że ma być odrębna podkomisja – ale to nie 
wynika z tego, że wykluczamy ich z innych posiedzeń, bo tak naprawdę na te wszystkie 
tematy, którymi będą się zajmować podkomisje, powinny się wypowiadać wszystkie orga-
nizacje, stowarzyszenia i czynnik społeczny. Dziękuję. 

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
Dziękuję za pytanie i cenną uwagę, bo pozwoli ona też wyjaśnić ideę powołania tej pod-
komisji. Oczywiście pani poseł ma rację – na posiedzenia każdej podkomisji będą zapra-
szane organizacje pozarządowe, tak jak to było od początku tej kadencji. Nie zamykamy 
Komisji dla organizacji pozarządowych. Natomiast ta podkomisja byłaby takim dodat-
kowym forum do omówienia tematów, czasami bardzo szczegółowych, interesujących 
organizacje pozarządowe. Myślę też, że przewodniczący tej podkomisji po przedyskuto-
waniu tych tematów z organizacjami pozarządowymi będzie wnosił na forum Komisji te 
najważniejsze sprawy, które będą wymagały również debaty na forum Komisji. 
Na początku dzisiejszego spotkania informowałam też państwa, że z inicjatywy pre-

zydium organizujemy spotkanie z organizacjami pozarządowymi – nie  jako formalne 
posiedzenie Komisji, ale spotkanie, na którym chcemy porozmawiać z organizacjami 
pozarządowymi na nurtujące ich pytania. Jak państwo posłowie pamiętają, na poprzed-
nim posiedzeniu Komisji zwróciłam się do organizacji pozarządowych z prośbą o przed-
stawienie tematów, które interesują szczególnie organizacje pozarządowe. Będziecie pań-
stwo mogli też zadecydować, które z tych tematów będą rozpatrywane na posiedzeniu 
Komisji, które będą tematem posiedzenia podkomisji. Absolutnie chcemy bardzo szeroko 
współpracować z organizacjami pozarządowymi, ze związkami zawodowymi, nauczycie-
lami, samorządowcami i wszystkimi tymi, którzy chcą wpływać na dobrą edukację.
Pani poseł…

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Pan przewodniczący…

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
Pan przewodniczący… Pan minister Piontkowski, bardzo proszę.
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Poseł Dariusz Piontkowski (PiS):
Pani przewodnicząca, wymieniła pani na końcu samorząd. Czy mam rozumieć, że ta pod-
komisja ma się  zajmować  również  sprawami  samorządu? Ponieważ dotąd wydawało 
mi się,  że podkomisją,  na którą  najchętniej  i najczęściej  przychodzili  reprezentanci 
samorządu, była podkomisja do spraw ekonomiki,  jako że sprawy finansowe to są te, 
które w dużej mierze dotyczą samorządu, a państwo zapowiadali m.in. nowy system 
wynagradzania czy w ogóle finansowania oświaty, co oznaczałoby znaczącą rewolucję. 
Wydaje się, że pozostawienie takiej podkomisji, która przygląda się sprawom finanso-
wym związanym z edukacją, powinno być jednak nadal utrzymane. W innym wypadku 
samorządy tak naprawdę nie będę miały forum, na którym chciałyby rozmawiać o spra-
wach, które ich dotyczą w kontekście prawa oświatowego. Postulowałbym więc utrzy-
manie podkomisji, rozszerzając może nieco nawet jej zakres, która nie zajmowałaby się 
wyłącznie sprawami finansowymi, ale kontaktami szerzej z samorządem terytorialnym, 
bo nadal większość szkół w Polsce to są szkoły prowadzone przez samorząd terytorialny.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
Dziękuję  za tę uwagę,  ale  jak  pan  poseł  również, myślę,  pamięta,  byłam  członkiem 
podkomisji ekonomiki, która spotykała się dwa razy do roku – przed budżetem. Myślę, 
że takim miejscem, w którym powinniśmy rozmawiać o budżecie i szerokim sposobie 
finansowania samorządu, jest jednak Komisja i tutaj będziemy rozmawiać na te tematy. 
Pan poseł pewnie też pamięta, że były zarzuty w stosunku do różnych podkomisji funk-
cjonujących w ubiegłych  latach, dotyczące  tego,  że zbyt  rzadko się  spotykały. Zatem 
tu też myślę, że warto o tym porozmawiać. 

Poseł Tomasz Zieliński (PiS):
…czternaście…

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
Tak, panie pośle, wiem – w ubiegłej kadencji trochę więcej niż dwa razy w roku spotykała 
się podkomisja…

Poseł Tomasz Zieliński (PiS):
Dlatego chciałbym, pani przewodnicząca, dopowiedzieć, że to było 14 razy – nie było 
osiem spotkań. Czyli troszkę więcej.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
W całej kadencji?

Poseł Tomasz Zieliński (PiS):
Tak.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
W całej kadencji, więc nie jest to imponująca wielkość. Weźmy pod uwagę też…

Poseł Tomasz Zieliński (PiS):
Ale więcej niż osiem.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
Tak, więcej niż osiem, ale niewiele więcej. Czyli trzy razy w roku, więc to nie jest aż tak 
imponujący wynik. 
Ale myślę też, że jeżeli jest taka potrzeba, to może powinniśmy się zastanowić nad 

rozszerzeniem zakresu działania podkomisji współpracy z organizacjami pozarządowymi 
i rozszerzyć  o samorządy  terytorialne,  związki  zawodowe. Czy  taka uwaga państwa 
satysfakcjonuje? Tak? Nie ma sprzeciwu? 
Pani przewodnicząca Stachowiak-Różecka, proszę.

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Myślę,  słuchając  tej dyskusji,  że intencja była  taka,  żeby podkomisja  jednak została 
zachowana w tym głównym ekonomicznym wymiarze, nawet jeśli miałoby to być dwa 
razy w roku. Zatem może zostańmy przy tej starej nazwie plus „organizacje pozarzą-
dowe” – myślę,  że wszyscy będą usatysfakcjonowani,  ponieważ  ten „samorząd  tery-
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torialny”  znowu do końca nie  oddaje,  że chodzi  rzeczywiście wyłącznie  o te  kwestie 
budżetowe i finansowe. Zatem niech one będą, rzeczywiście, dwa razy w roku, a reszta 
czasu – oprócz samorządu również organizacje pozarządowe. Myślę, że w tym gronie, jak 
tu jesteśmy i dyskutujemy, wszyscy będą zadowoleni. 

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
Dziękuję bardzo. 
Pan przewodniczący.

Poseł Wiesław Różyński (PSL-TD):
Pani  przewodnicząca,  myślę,  że tutaj  rozszerzyłbym  o samorząd  –  nie  włączałbym 
samorządu do organizacji pozarządowych. Organizacje współpracują i z samorządem, 
i z naszą Komisją i jest ważne, żeby były na każdym posiedzeniu, ale żeby pewne posie-
dzenia Komisji były poświęcone sprawom typowo współpracy z samorządami. Co prawda 
mamy drugą podkomisję, jakości kształcenia i wychowania, może to bardziej kształcenie 
i wychowanie, ale tutaj  jest właśnie współpraca jednostek samorządu terytorialnego, 
kuratorów – i być może rozszerzyłbym o finansowanie.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
To znaczy, propozycja moja jest taka, żeby była współpraca z organizacjami pozarządo-
wymi, samorządami i związkami zawodowymi. Pani przewodnicząca…

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Tak, zgadzamy się.

Poseł Marzena Anna Machałek (PiS): 
Tak, to jest rozsądne

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
OK, dobrze. Czyli tę podkomisję piątą zmieniamy na: „podkomisję współpracy z organi-
zacjami pozarządowymi, samorządami i związkami zawodowymi”. Będzie to…

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Jeszcze tylko jedna uwaga.

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
Bardzo proszę. 

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Jeszcze jedna uwaga, bo zależy mi, żebyście państwo też wiedzieli… to tylko powtórzę, 
przypomnę to, co mówiłam na zebraniu prezydium. Wnioskujemy – bo to pani przewod-
nicząca zaraz zaproponuje – do pana marszałka o utworzenie tych podkomisji. Cieszę się 
bardzo, że się porozumieliśmy, jesteśmy zadowoleni co do zakresu i tytułów tych podko-
misji. Natomiast robimy to w momencie, kiedy nie znamy jeszcze ustalonych parytetów, 
prawda? To stwarza dla nas pewien dyskomfort, żebyście państwo dobrze rozumieli, 
powiem dlaczego. W poprzedniej kadencji również było pięć podkomisji  i wtedy prze-
wodniczącymi trzech podkomisji byli przedstawiciele Prawa i Sprawiedliwości, a dwie 
były w rękach opozycji. Po tym, co się dzieje w tej kadencji, trochę się martwię, czy nie 
skończy się tak, że mimo że porozumieliśmy się w sprawie zakresu pracy tych podkomi-
sji, nie będziemy mieć żadnego przewodniczącego podkomisji. Trudno to przewidzieć, 
więc nasze stanowisko w tej chwili jest takie: nie mamy nic przeciwko temu, żeby złożyć 
do pana marszałka wniosek o ich utworzenie, ale taką odpowiedzialną, ostateczną decy-
zję bylibyśmy w stanie podjąć, gdybyśmy znali te proponowane parytety. Nie znamy ich. 
Nie chcemy zatrzymywać prac pani przewodniczącej, więc na tym etapie, popierając te 
zakresy, jednak wstrzymamy się od głosu. Dziękuję. 

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
To ja tylko w gwoli wyjaśnienia – procedura jest taka, że najpierw musi marszałek wyra-
zić zgodę, a potem będziemy powoływać składy podkomisji  i przewodniczących, więc 
w takiej kolejności.
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  Czy  jest  w takim  razie  sprzeciw… Czy w tej  sytuacji muszę  głosować? Dobrze, 
to w takim razie…

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Myślę, że to był swoisty wniosek formalny….

Przewodnicząca poseł Krystyna Szumilas (KO):
…proszę, karty do głosowania.
Zarządzam głosowanie. Kto z państwa jest za powołaniem podkomisji w brzmieniu 

takim, jak ustaliliśmy w trakcie dyskusji? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję 
bardzo. 
Proszę o wyniki głosowania. Głosowało 32 posłów. Za głosowało 20, nikt nie był prze-

ciw, wstrzymało się 12 posłów. 
Stwierdzam, że Komisja przyjęła wniosek.
Na tym wyczerpaliśmy porządek dzisiejszego posiedzenia Komisji. Informuję, że pro-

tokół posiedzenia będzie wyłożony do wglądu w sekretariacie Komisji. 
Zamykam posiedzenie Komisji. Przypominam. że o godz. 14.00 mamy następne posie-

dzenie Komisji. 


